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به گزارش خبرگزاری مهر، علی محمد شــاعری عضو کمیســیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی با انتقاد از تخریب و بهره برداری بی رویه 
از جنگل ها می گوید: این موضوع باعث شده سرانه جنگل در کشور نسبت 
به دنیا بسیار پایین تر باشد به طوری که مساحت جنگل های کشور از 
۱۸ میلیون به ۱۴ میلیون هکتار کاهش پیدا کرده است و ۱۴ میلیون 
هکتار باقی مانده از جنگل های کشور وضعیت مناسب و مطلوبی ندارند.

پیش بینی نابودی جنگل های شمال کشور
 تا 30 سال آینده

این آمارها را بگذاریم در کنار یک پیش بینی؛ رئیس  انجمن جنگلبانی 
ایران می گوید: پیش بینی می کنیم شــاید در ۳۰ سال آینده در شمال 

کشور هیچ جنگلی نبینید.
هادی کیادلیری با اشاره به نابودی کامل جنگل های شمال کشور تا 
۳۰ سال آینده، می گوید: این موضوع را به لحاظ بصری هم می شود دید، 

شاهد این مدعا هم مرگ و میر دسته جمعی درختان است.
به گفته این استاد دانشگاه، عوامل تخریب در کشور ما غیرطبیعی 
اســت و از سوی دیگر اکوسیستم ما بسیار بسیار شکننده است، چون 
۹۳ درصد کشور خشک و نیمه خشک است و کمتر از ۷ درصد جنگل 

داریم و از این آمار تنها یک درصد جنگل های شمال کشور است.
کیادلیری ادامه می دهد: جنگل های زاگرس به نوعی نابود شده است 
و جنگل های شمال کشور هم در حال نابود شدن است. بر اساس تفکر 
عمومی ما جنگل را فقط درخت می دانیم اما از نظر فنی مجموعه ای از 
عوامل را می بینیم از حیوانات و حیات وحش گرفته تا پوشش گیاهی 

و... حیات وحش از بین رفته و درختان در حال نابودی هستند.
وی با اشــاره به مرگ ۴۰ میلیون درخت کهنســال، می گوید: در 
شــمال کشور بر اساس یک آمار در ســه چهار سال اخیر ۴۰ میلیون 
اصله درخت ۳۰۰ ســاله خشک شده است و جنگل در حال فروپاشی 
اســت. الان الگوی تمام آشــفتگی ها عوض شده اســت. وقتی الگوی 
آشــفتگی ها عوض می شود بسیار هشداردهنده است. آتش سوزی ها به 
شدت افزایش یافته و در زاگرس دو تا سه برابر شده است. یک میلیون 
هکتار از زاگرس دچار مرگ شــده است. در مجموع وقتی این ها را در 
کنار اقدامات بشر قرار می دهیم باید گفت این عوامل مرگ اکوسیستم 

را بسیار نزدیک کرده است.
سرعت عجیب تخریب جنگل

نماینده مردم قائمشهر و سوادکوه در ادوار مختلف مجلس نیز با بیان 
اینکه سرعت تخریب جنگل همه را متحیر کرده است، می گوید: کافی 
است با هواپیما از روی جنگل های شمال عبور کنید؛ آن وقت است که 

* صنعت فضایی در ایران چگونه آغاز شد؟
ســابقه ورود به حوزه هوا و فضا در ایــران به دهه 6۰ برمی گردد. در 
جریان جنگ تحمیلی که بیش از ۴5 کشــور به صدام کمک می کردند و 
انواع تجهیزات موشــکی در اختیار عراق قــرار داده بودند و امکان تامین 
موشــک برای رزمندگان وجود نداشــت، نیاز به ساخت موشک در ایران 
بیش از پیش احساس می شد. بر اساس فراخوان دولت، سه نهاد و دستگاه 

اجرایی کشور به حیطه ساخت موشک وارد شدند.
پــس از مدتی از ســه مجموعه فعال در حوزه موشــکی، یکی از آن 
دســتگاه های اجرایی از کار کنار کشــید. یک نهاد عمدتا روی ســاخت 
موشک سوخت مایع متمرکز شد و نهاد دیگر روی موشک سوخت جامد 
تمرکز کرد و در نهایت در سال ۱۳6۸ و به هنگام پذیرش قطعنامه 5۹۸ 
اولین موشک »بغداد زن« تولید ملی کشور در ایستگاه سمنان تست شد 

و سربلند از آب بیرون آمد.
در سال ۱۳6۸، با روی کار آمدن دولت سازندگی و ریاست جمهوری 
آقای هاشمی رفسنجانی، ایشان به یکی از وزرا ماموریت طرحی برای ساخت 
موشــک ماهواره بر را داد. نخســتین طرح برای این منظور، موشک با برد 
۷۰۰ کیلومتر بود که به رئیس جمهور ارائه شد. آقای هاشمی رفسنجانی 
در این زمان تصمیم به ایجاد مرکز فضایی کشور گرفته و گروهی را مأمور 
کرد تا درباره ســاختار فضایی کشور و جایگاه تشکیلاتی آن طرحی تهیه 

و ارائه کنند.
مأموریت این تیم حدود دو ســال طول کشــید و گــزارش نهایی به 
رئیس جمهور ارائه شد. بر اساس این طرح، سازمان فضایی در کشور باید 
تحت نظر بالاترین مقام اجرایی کشور و بدون محدودیت بودجه و مقررات 
جاری کشور ایجاد شود. بر اساس این بررسی ها مقرر شد سازمان فضایی 
زیرنظر ثروتمندترین دستگاه اجرایی و وزارت خانه قرار بگیرد و بر این اساس 
وزارت پست و تلگراف انتخاب شد و شورایی هم به نام شورای عالی فضایی 
به ریاست رئیس جمهور برنامه ها و سیاست ها و پروژه های آنرا تصویب کند. 
لایحه آن هم توسط دولت تهیه شده و به مجلس شورای اسلامی ارائه شد.
در ســال ۱۳۸۰ لایحه تشکیل سازمان فضایی در قالب لایحه وظایف 
وزارت ارتباطات در مجلس شــورای اسلامی به تصویب رسید و سازمان 
فضایی کشور رسماً شکل گرفت. شورای عالی فضایی هم با عضویت وزرای 
ارتباطات، دفاع، خارجه، راه و ترابری و صدا و سیما زیر نظر ریاست جمهوری 
تشکیل و دبیرخانه این شورا در سازمان فضایی مستقر شد . رئیس سازمان 

فضایی معاون وزیر ارتباطات و دبیر شورای عالی فضایی بود.
اما پس از سالیانی ملاحظه شد که سازمان فضایی خروجی قابل قبولی 
در حوزه فضایی نداشته و بیشتر درگیر امور تشریفاتی شده و بدون خروجی 
ملموسی ادامه حیات می دهد و کماکان کشور در حوزه فضایی خلأ داشت. 
وانگهی تشکیلات موازی متعددی در دیگر دستگاه ها از جمله وزارت علوم 
و وزارت جهاد و صدا و ســیما هم راه اندازی شــده بود و در عمل برآیند 

فعالیت ها گاهی نه تنها افزایش نمی یافت که خنثی هم می شد.
در ابتدای دولت دهم، رهبری از رئیس جمهور خواستند تا بخش فضایی 
را فعال کند. در آن زمان بخش های فضایی متعددی در کشور فعال بودند. 
ســازمان فضایی در وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، مرکز تحقیقات 

به عمق فاجعه پی خواهید برد.
اکبری تالارپشتی، اضافه می کند: معتقدم اگر کشور بر مبنای مدیریت 
صحیح، کارآمد و به روز اداره شــود، نه تنها منابع موجود پاســخگوی 
نیازهای داخلی کشــور است، که حتی سهم عمده ای از نیازهای دیگر 
کشــورها را نیز تامین می کند. امروز ما در عصر تکنولوژی قرار داریم 
و بسیاری از کشــورها این تکنولوژی را در خدمت گرفته اند تا نه تنها 
موجب حفظ منابعشــان شوند که استفاده بهینه از آنها داشته باشند، 
اما متاسفانه عدم برنامه مدون ما را از این توفیق بازداشته است. ما در 
زمینه قانون و وضع قوانین برای حفظ منابع مشکلی نداریم و اقدامات 
خوبی نیز در این زمینه صورت گرفته اســت، اما مشکل اصلی ما نبود 

برنامه ای اجرایی برای تحقق این قوانین و مقررات است.
ایــن نماینده مجلــس می گوید: من اصلا نمی دانــم )اداره( منابع 
طبیعی از چه فرمولی تبعیت می کند، اصلا آیا قانون مدونی دارد یا نه؟ 
نه فرهنگسازی می کند، نه آموزش می دهد که چه درختانی برای کدام 
مناطق مفیدترند. در واقع معتقدم منابع طبیعی با این اهمال کاری در 
از بین بردن جنگل نقش دارد. ســؤال و تذکر هم داده می شــود، اما تا 
وقتی زیرساخت ها فراهم نشود، فرهنگسازی نباشد و مسئول پاسخگو 

و کارشناس حاضر نباشد نمی توان قدم جدی در این زمینه برداشت.
درختان قانونی قطع می شوند

درباره عوامل تخریب جنگل های شــمال مسائل بسیاری را مطرح 
کرده اند که مهم ترین آن عدم نظارت کافی بر توسعه بوده است. رئیس 
 انجمن جنگلبانی ایران مهم ترین عوامل تخریب در جنگل ها را این گونه 
شرح می دهد: اولین بحث ساختاری است. منابع طبیعی با این عظمت 
که ۸۳ درصد کشور منابع طبیعی است زیرمجموعه یک وزارتخانه است، 

این خود گام اول تخریب است.
هادی کیادلیری اضافه می کند: یک بخشــی از تخریب جنگل در 
زاگرس، کشاورزی است. بعد بحث فرهنگی است؛ توسعه باید در بستر 
فرهنگی جامعه ایجاد شود. وقتی دولت هزار هزار کامیون درخت قطع 

می کند نمی توانید به مردم بگویید که از درخت محافظت کنند.
وی به سطح دیگری از عوامل اشاره می کند و می گوید: بحث بعدی 
بستر قانونی است. چارچوب هایی که در مجلس تصویب می شود همه 
خلاف جهت توســعه است. متاسفانه نمایندگان مجلس به جای اینکه 
دید ملی داشــته باشــند نگاه منطقه ای دارند. به خاطر منافع منطقه 
کل کشور را تحت تاثیر قرار می دهند. اینها در کنار مسائل فنی باعث 

شرایط بد شده است.

نماینده مردم نوشهر و چالوس در مجلس هشتم نیز با اشاره به اینکه 
متاسفانه از کشــورهایی هستیم که شاخص های سلامت محیطی مان 
ســال به سال افت پیدا می کند، توضیح می دهد: این امر برای سلامت 
انســانی و همچنین محیط زیست و اکوسیستم مشکل ایجاد می کند. 
آلودگی خاک، آب و هوا و وجود رادیواکتیو در هوا بسیار بالاست و این 
نشان دهنده این است که شاخص های زیست محیطی کشور مطلوب و 
رو به بهبود نیست. انوشیروان محسنی بندپی، می گوید: نکته تاسف بار 
دیگر اینکه گزارشات حاکی از آن است که ایران در زمینه سلامت خاک 

و هوا چندین پله سقوط داشته است.
محسنی بندپی یکی از ایرادات کار را اجرا نشدن درست قانون می داند 
و می گوید: به لحاظ قانونی چندین سال است که در بودجه سالانه برای 
حفاظت از جنگل های کشــور اعتبار مشخص می شود. از برنامه چهارم 
توســعه هم دخل و تصرف در جنگل های کشور ممنوع است، اما ما در 
این زمینه هم نتوانسته ایم خوب عمل کنیم. حتی سال های پیش هم 
گونه های به کار گرفته شده برای احیای جنگل با محیط زیست سازگار 

نبود و آن رشد معقول و مورد انتظار را نداشت.
وی تاکید می کند: متاســفانه آمارها نشان می دهند در این سال ها 
میزان جنگل ما از ۱۸ میلیون هکتار به ۱۱ میلیون هکتار کاهش یافته 

اســت که نشان می دهد ما سال به سال نه تنها افزایشی در این حوزه 
نداشته ایم که با کاهش چشمگیر و محسوس رو به رو بوده ایم. در چند 
ســال اخیر که اصلا شــاهد درخت کاری نبوده ایم. الان فقط از جنگل 
بهره برداری می شود و به هیچ وجه شاهد تجدید کاشت و توسعه جنگل 
نیستیم. همان طور که گفتم کاهش جنگل ها خطری بسیار جدی است 
اما بر اساس شاخص ها ما هر سال حجم زیادی از جنگل ها را از دست 

می دهیم که تلاشی هم برای جبران آن صورت نمی گیرد.
آیا قانون تنفس جنگل نفسی دوباره به جنگل ها

 خواهد داد؟
در پی آســیب هایی که طی سال های اخیر متوجه جنگل ها شده، 
مسئولان سازمان حفاظت محیط زیست از اجرای طرح تنفس جنگل به 
عنوان تنها راهکار باقی مانده برای احیای جنگل ها خبر داده اند. رئیس 
 مجلس شورای اسلامی نیز در جلسه کمیسیون کشاورزی بر پیگیری 
این طرح از کانال مجلس تاکید کرد. نمایندگان مجلس معتقدند تصویب 

طرح تنفس جنگل تنها راه احیای جنگل های کشور است.
نماینده مردم نوشهر و چالوس در مجلس شورای اسلامی، با اشاره 
به اقدامات مجلس شــورای اســلامی برای حفظ و صیانت از طبیعت 
شمال کشور می گوید: با توجه به مصوباتی که در برنامه پنج ساله ششم 

داشــتیم، مجلس این موضوع را به عنوان یکی از موضوعات اساسی در 
دستور کار خود قرار داده است.

به گفته قاسم احمدی لاشکی، یکی از فعالیت های مهم، مخالفت با 
انتقال آب دریای خزر به اســتان سمنان و مناطق خشک مرکزی بود. 
کارشناسان محیط زیست و اهل فن نسبت به این موضوع احساس خطر 
کردند و عنوان کردند علاوه بر نمک هایی که در مســیر باقی می ماند، 

حدود 5۰ کیلومتر جنگل پهن برگ نیز دچار نابودی می شود.
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی می افزاید: 
نگرانی های بســیاری در این زمینه وجود داشت اما به لطف نمایندگان 
مجلس این موضوع حذف شد تا اتفاقی که برای زاینده رود، بختگان و 

ارومیه افتاده بود، با نگاه غیر کارشناسی در شمال کشور نیفتد.
احمدی لاشــکی با اشاره به قانون تنفس جنگل نیز می گوید: یکی 
دیگر از اقدامات قابل تقدیر در مجلس، بحث تنفس جنگل بود. در این 
زمینه اعلام شــد با شروع سال ســوم برنامه، قراردادهای جدید بسته 
نشــود و به گونه ای طراحی شــود که صرفاً درختان آفت زده و خشک 
که می توانند زمینه ســاز آتش سوزی باشند، قطع شوند. این نیز اخیراً 
به تصویب نمایندگان رسید تا جنگل بتواند از این طریق نفس بکشد.

وی بــا بیان اینکه امروزه یکی از دلایل اصلی ســیل های ناگهانی، 
بهره بــرداری بی ضابطه از درختان اســت، می گویــد: ایجاد جاده های 
خصوصی و ویلاســازی های گسترده، جنگل ها را نابود کرده که یکی از 
نتایج آن بروز ســیل های ناگهانی است. شمال کشور فقط برای مردم 
مازندران و گیلان نیست، بلکه برای همه کشور و حتی همه جهان است. 
تاکید ما بر حفظ این طبیعت فوق العاده اســت. علی رغم تخریب های 
بسیار تاکید می کنم در برنامه پنج ساله ششم مباحث خوبی در حفظ 

جنگل دیده شده است.
مرگ گروهی برخی درختان بومی ایران 

اوضاع در جنگل های کشور بسیار نگران کننده است. نمی توان آمارها 
را نادیده گرفت؛ آمارهایی که بسیار بسیار هشداردهنده هستند.

رئیــس  انجمن جنگل بانی ایران می گویــد: این درخت هایی که به 
صــورت گروهی مردند بومی ایران بودند؛ هیرکانی ایرانی که به صورت 
بومی در ایران زندگی کرده و دیگر تحمل این شیوه را ندارد. تخریب های 
آنچنانی، ویلاسازی های فراوان، دفع نامناسب زباله، آتش سوزی، توسعه 

بی قاعده عمرانی بدون اینکه زمینه های بهره برداری آماده باشد.
کیادلیری می گوید: عدم درک صحیح از توسعه ما را به بیراهه برده 
اســت و فقط اکوسیســتم را نابود کرده است که یکی از دلایل نابودی 
جنگل های شمال است؛ تکه تکه کردن باعث نابودی اکوسیستم شده 
است. بزرگراه می زنیم اما زمینه های دیگر را فراهم نکردیم، همه مسافران 
می آیند و حاصل آن آسیب به طبیعت است. اینها فشارهای غیرطبیعی 
اســت. انتقال آب از شمال کشور به سمنان به اسم توسعه است بدون 
اینکه ۱۰ ســال بعد را مدنظر قرار دهیم. فشارهای غیرطبیعی در کنار 
تغییر اقلیم را داریم. الان فرونشست زمین اولین گام بیابانی شدن است. 
در آینده بسیار بسیار نزدیک زاگرس بیابانی می شود و هیرکانی شرایط 
زاگرسی پیدا می کند. نشانه هایی که ۲۰ سال قبل در زاگرس داشتیم 

الان در شمال کشور می بینیم.

این استاد دانشگاه بحث قاچاق 
را جزو مســائل اصلی در نابودی 
جنگل ها نمی داند، وی می گوید: 
آمار قاچاق ســال قبل ۲۲ هزار 
متر مکعــب بوده اســت که در 
قیاس با 5۰۰ هــزار متر مکعب 
کــه دولت قطع می کند و ۲5۰۰ 
متر مکعب که قبلا قطع می کرد 
چیزی نیست. ضمن اینکه معتقدم 
قاچاق از بیــرون اتفاق نمی افتد. 
یک قاچاقچی با یک اره موتوری 
چقدر می تواند ببرد؟ باید جلوی 
قطــع قانونــی را گرفــت که در 
گذشته چند برابر استاندارد جهانی 
اســت و موجودی ما از بابت این 
بهره برداری به نصف رسیده است.

کم درخت می کاریم

ســال  های نه چندان دور صنعت فضایــی ایران در مرکز 
توجهات اخبار داخلی و خارجی بود؛ مدتی است که هیاهوی 
این صنعــت فروکش کرده و اخبار فعالیت های آن با ســر و 
صدای کمتری هر از گاهی منتشــر می شود. یکی از خبرهایی 
که این روزها شــنیده می شود تمایل نخبگان فعال در صنعت 
فضایی ایران برای مهاجرت به دیگر کشورها است، به گونه ای 
که حتی برخی کشورهای حاشیه خلیج فارس نیز برای جذب 
نخبگان فضایی ایران دندان تیز کرده و تلاش می کنند. محسن 
شاطرزاده عضو هیئت علمی پژوهشگاه فضایی، تا اول فروردین 
95 مسئولیت معاونت پژوهشی این پژوهشگاه را عهده دار بوده 
است. وی مسئولیت هایی از جمله قائم مقام بین الملل سازمان 
فضایی، معاون اقتصادی و بین  الملل وزارت صنایع و معادن و 
ســفیر ایران در برزیل را در کارنامه دارد. معاونت گروه مپنا و 
مسئولیت انتقال فناوری از آلمان و ایتالیا در چندین پروژه مهم 
کشور از دیگر مسئولیت های پژوهشی و اجرایی او بوده است. 
خبرگزاری فارس درباره وضعیت امروز صنعت فضایی کشور با 
این کارشناس و مدیر سابق این صنعت به گفت وگو نشسته  است 

که به آن می پردازیم.

در سال های اخیر شــاهد حذف چند میلیون هکتاری 
جنگل ها بوده ایم و اکنون برنامه ششــم توسعه تلاش دارد 
با طــرح تنفس جلوی این تخریب را بگیرد. روزانه ۴0 هزار 
هکتار از جنگل های شمال مورد تخریب کمی و کیفی قرار 
می گیرد. این آماری است که رئیس  یک مجموعه تحقیقاتی 
در حوزه منابع طبیعی ارائه داده اســت. البته آمارها درباره 
تخریب جنگل به مراتب حتی از این هم بدتر و سیاه تر است.

فضایی در وزارت ارتباطات، پژوهشگاه هوا و فضا در وزارت علوم، سازمان 
هوا و فضا در وزارت دفاع و پژوهشکده مهندسی در وزارت جهاد کشاورزی 

در حوزه فضایی فعالیت هایی را به صورت پراکنده انجام می دادند.
آقای احمدی نژاد رئیس جمهور وقت، برای فعال کردن بخش فضایی 
در اولین گام پرتاب نخســتین ماهواره در سال ۱۳۸۹ را تکلیف کرد که 

این ماهواره کوچک و تحقیقاتی بود.
در ســال ۱۳۸۹ و پس از بررســی ها و مطالعات متعدد، برای ایجاد 
یکپارچگی امور فضایی و هم افزایی بیشــتر در اجرای پروژه های فضایی، 
طرحی در شــورای عالی اداری کشــور به ریاســت آقــای احمدی نژاد 
رئیس جمهــور به تصویب رســید که طبق آن ســازمان فضایی از وزارت 
ارتباطات به ریاست جمهوری انتقال یافت. بر اساس این طرح پژوهشکده 
مهندسی جهاد شامل چهار مرکز در تهران، اصفهان، تبریز و شیراز از وزارت 
جهاد منتزع شده و به سازمان فضایی ملحق می شد؛ پژوهشگاه هوا و فضا 

از وزارت علوم و تحقیقات و فن آوری منتزع شــده و به ســازمان فضایی 
ملحق می شــد و مرکز تحقیقات فضایی از وزارت ارتباطات منتزع شده و 
به سازمان فضایی ملحق می شد و سازمان فضایی هم از وزارت ارتباطات 
منتزع شده و به نهاد ریاست جمهوری منتقل می شد. حکم رئیس سازمان 
فضایی مستقیما توســط رئیس جمهور صادر شده و شورای عالی فضایی 
به ریاســت رئیس جمهور و عضویت چند وزیر و به دبیری رئیس سازمان 

فضایی تشکیل می شد.
ســازمان فضایــی در ترکیب جدید خود که بیــش از ۱5۰۰ نیروی 
متخصص و محقق و ستادی داشت، تجدید سازماندهی کرده و در تشکیلات 
جدید ســازمان فضایی به عنوان جایگاه حاکمیتی و سیاســت گذاری و 
تخصیص بودجه و نظارت بر اجرای پروژه ها تبیین وظیفه شــد و در کنار 
آن پژوهشــگاه جدید فضایی با تعداد بیش از ۱۲۰۰ نیروی متخصص و 
ستادی شامل هفت پژوهشکده سیستمی و تخصصی در تهران و شهرهای 
اصفهان، شیراز، تبریز و مازندران و یک گروه تخصصی حقوق فضا تشکیل 
شــد. تصویب اساسنامه پژوهشگاه فضایی به مدت دو سال از سال ۸۹ تا 
۹۱ طول کشــید تا در نهایت به تصویب شــورای گسترش دانشگاه ها در 
وزارت علوم رســید. به این ترتیب، تعداد هفت پژوهشــکده و یک گروه 
شامل پژوهشکده فضایی با مأموریت ساخت و تولید ماهواره، پژوهشکده 
فضانوردی با ماموریت زیست فضا و اعزام انسان به فضا، پژوهشکده حمل 
و نقــل فضایی با مأموریت انتقال وحمل ماهواره از مدار پایین به مدارات 
بالاتر، پژوهشکده مواد، پژوهشکده مکانیک و سازه های فضایی، پژوهشکده 
رانشگرهای فضایی، پژوهشکده کاربردها و خدمات فضایی به علاوه گروه 

حقوق فضا در قالب پژوهشگاه فضایی تشکیل شد.
ســازمان فضایی علاوه بر پژوهشگاه فضایی، توان علمی و تحقیقاتی 
دانشگاه های معتبر کشور را نیز در قالب واگذاری پروژه های طراحی ماهواره 
به کار گرفت و تحرک خوبی در میان متخصصین و اساتید و دانشجویان 
رشــته های هوا و فضا ایجاد و ده ها آزمایشــگاه و کارگاه های فضایی در 
دانشگاه های کشور احداث شد. چندین ماهواره تحقیقاتی شامل ماهواره 
»شریف ست« در دانشگاه صنعتی شریف، ماهواره »آت ست« در دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر، ماهواره های »نوید ۱« و »نوید ۲« در دانشــگاه علم و 
صنعت و ماهواره های »پارس۱ « و »پارس ۲« در پژوهشــگاه فضایی نیز 
به اجرا در آمدند و هم اکنون این ماهواره ها علی رغم اتمام مراحل تکمیل 
سال هاست که بر زمین مانده  و هنوز پرتاب نشده اند. البته چندین ماهواره 
نیز در صنایع دفاع ساخته و بعضی از آنها پرتاب شد. متاسفانه در سه سال 
گذشته ماهواره جدیدی در دولت یازدهم سفارش داده نشده و ماهواره های 
امید و تدبیر همان ماهواره هایی هستند که قبل از سال ۱۳۹۲ طراحی و 

ساخته شده و پس از روی کار آمدن دولت جدید صرفا نام آنها تغییر کرد.
* چه اصراری برای توسعه دانش فضایی در شرایط فعلی کشور 

وجود دارد؟
فضا یک حوزه از فناوری های آتی بشر است و آینده بشر بسیار وابسته 
به فضا خواهد بود. تکنولوژی فضایی در مرزهای دانش حرکت می کند و 
کشوری که مسلط به دانش و تکنولوژی فضایی است سرریز آن را در سایر 
صنایع و علوم اســتفاده می کند. حوزه فضا یک حوزه اقتدار آفرین بوده و 
موجب غرور ملی می شود. در آینده هر اقدام صنعتی با فضا ارتباط خواهد 
داشــت. همچنان که هم اکنون برای ناوبری هواپیماها، کشتی ها، قطارها، 
کامیون ها و ســایر وسایل حمل و نقلی، برای مدیریت بحران مانند سیل، 
زلزله و طوفان، برای آموزش و پزشــکی، برای جغرافیا و نقشــه برداری و 

امثال آن نیاز به حضور در فضا داریم.
از نــگاه امنیت ملی، ما نیاز به سیســتم ناوبری بومــی داریم. اکنون 

 ،GPS اروپایی ها، روس ها و چینی ها در کنار سیســتم ناوبری آمریکایی
سیســتم های ناوبری اختصاصی خود شامل گالیلو، گلوناس و بایدو را به 

راه انداخته اند.
از نگاه اقتصادی نیز فضا فزاینده ترین نرخ تولید ثروت را دارد. در حال 
حاضــر درآمدهای فضایی در جهان حدود ۷۰ میلیارد دلار تا ۸۰ میلیارد 
دلار در ســال است که پیش بینی می شــود تا سال ۲۰۲۰ به رقم سالانه 

5۰۰ میلیارد دلار برسد.
از نظر فناوری، فضا در لبه و مرز تکنولوژی  است و از سرریز تکنولوژی 
آن در ســایر صنایع استفاده می شود. به این معنی که برای مثال یک تن 
سنگ آهن وقتی به یک تن فولاد تبدیل می شود، ارزش افزوده محدودی 
پیدا می کند، در حالی که اگر به محصول نانو تبدیل شود ۱5 تا ۲۰ هزار 
دلار ارزش پیدا می کند و اگر به یک تن ماهواره تبدیل شود حداقل ۳۰۰ 
میلیون دلار ارزش خواهد یافت و این رقم در یک ماهواره نظامی و با دقت 

بالا حدود ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیون دلار ارزش پیدا می کند.
اهمیت موضوع فناوری فضایی به حدی است که دفتری در سازمان ملل 
 UNCOPOUS با عنوان دفتر همکاری های صلح آمیز فضای ماوراء جو
با عضویت ۷5 کشور ایجاد شده و با تدوین مقررات حضور در فضای ماوراء 

جو بر برنامه های صلح آمیز فضایی کشورها نظارت دارد.
با توجه به اهمیت بارز حضور در فضا کشورها برای ثبت نقاط مداری 
در فضا بســیار تلاش می کنند؛ برای مثال هم اکنون فرانسه تعداد زیادی 
نقطه مداری در فضا داشته و با قراردادن ماهواره در آن نقاط استفاده ملی 
و تجاری و نظامی از پتانسیل فضا می کند. ایران نیز سه نقطه مداری در 
فضا داشته که به دلیل عدم استفاده دو نقطه را از دست داده و هم اکنون 
برای حفظ یک نقطه باقی مانده در تلاش اســت. بنابراین اگر هم اکنون 

اقدام نکنیم فردا دیگر فرصتی برای اقدام نداریم.
* تغییرات ساختاری ســازمان فضایی در کشور چگونه بوده 

است؟
با روی کار آمــدن دولت آقای دکتر روحانی، آقای مهندس ترکان از 
سوی ریاست  جمهوری ماموریت یافت که در مدت دو ماه سازمان فضایی 
را تعیین تکلیف کرده و ساختار و جایگاه جدید سازمان فضایی و پژوهشگاه 

فضایی را پیشنهاد دهد.
جمع بندی بررســی های آقای ترکان این شد که یکپارچکی و تمرکز 
فعالیت های فضایی کشور باید حفظ شود. این موضوع مخالفانی در دولت 
داشت که خواستار تجزیه سازمان فضایی بودند. وزیر ارتباطات طبق وعده ای 
که قبل از وزارت داده بود خود را متعهد می دید که حتما سازمان فضایی 
و مرکز تحقیقات فضایی را به وزارت ارتباطات بازگرداند و بر این امر اصرار 

داشت ولی این خواسته به مفهوم انتقال حدود ۲5۰ تا ۳۰۰ نفر از پرسنل 
موجود در ســازمان و پژوهشــگاه فضایی بود و لازم بود مابقی ۱۰۰۰ نفر 

پرسنل این مجموعه تعیین تکلیف شوند.
وزارت علوم نیز پژوهشگاه هوا و فضای سابق خود را طلب می کرد. در 
این میان تعداد کثیری از پرسنل پژوهشگاه فضایی که شامل پژوهشکده های 
حمل و نقل فضایی، پژوهشــکده مواد، پژوهشکده مکانیک و پژوهشکده 
رانشــگرهای فضایی بودند بلا تکلیف بودند تا نهایتا با دستور مقام معظم 
رهبری مبنی بر حفظ یکپارچگی مجموعه و علی رغم تمایل وزیر ارتباطات، 
تصمیم به انتقال کل پژوهشگاه فضایی به وزارت ارتباطات گرفته می شود.
در این مدت که بیش از ۱۸ ماه به طول انجامید بلاتکلیفی و سردرگمی 
در کل مجموعه فضایی کشور مشهود بود. درنهایت با مصوبه جدید شورای 
عالی اداری در دیماه ۱۳۹۳، مجموعه سازمان فضایی و پژوهشگاه فضایی 
به وزارت ارتباطات و پژوهشــکده فضانوردی از پژوهشگاه فضایی منتزع 
شــده و به عنوان پژوهشگاه هوا و فضا به وزارت علوم منتقل شد. مرکزی 
هم به نام مرکز ملی امور فضا و با حکم ریاست جمهوری در معاونت علمی 
ریاست جمهوری تشکیل شده و شورای عالی فضایی و سیاستگذاری امور 

فضا به آن مرکز واگذار شد.
هم اکنون پژوهشــگاه هوا و فضا در وزارت علوم برنامه چندان متمرکز 
و مشــخصی برای فعالیت نداشته و عدم اختصاص بودجه مناسب و عدم 
واگذاری پروژه بزرگ و سیستمی باعث شده که فعالیت های این پژوهشکده 
به شــدت کاهش یابد. پروژه اعزام انسان به فضا نیز با صفر شدن بودجه 

آن تعطیل شده است.
در وزارت ارتباطات نیز، بودجه قطع شده پژوهشگاه فضایی تاحدودی 
برقرار شده است، اما در پی تحولات اخیر و ادامه دار شدن وقفه در فعالیت ها، 
نیروهای متخصص و نخبه پراکنده شده اند و تعدادی مهاجرت کرده و بعضا 

جذب سازمان های فضایی کشورهای دیگر شده اند.
علاوه بر این سازمان فضایی به عنوان بازوی اجرایی حاکمیتی در کنار 
مرکز ملی امور فضا به عنوان متولی برگزاری شــورای عالی فضایی دچار 
دوگانگی شــدیدی شــده و اختلافات بین این دو تشکیلات فزونی یافته 
اســت به گونه ای که جلسه شــورای عالی فضایی در دولت یازدهم حتی 
یکبار هم تشــکیل نشده و در این سه سال مصوبات شورای عالی فضایی 

بلاتکلیف بوده است.
با نهایت تاســف باید گفت که این بهم ریختگی تشــکیلات فضایی و 
سردرگمی ها و اصطکاک های درون سازمانی ایجاد شده باعث توقف برنامه 
فضایی ایران و از هم گسستگی سیاست های فضایی در کشور شده است. 
امری که بعضی از آن به عنوان یک حرکت خواســته و مطلوب دولت یاد 
می کنند زیرا در راس وزارت ارتباطات و مشاورین ویژه فضایی وزیر ارتباطات 
و در هرم تصمیم گیری در دولت یازدهم اعتقادی به برنامه فضایی وجود 
نداشته و از مجموعه اقدامات انجام شده قبلی به عنوان شو و نمایش یاد 
می شود و گاهی هم به استهزا گرفته می شود و در میان مطلعین از برنامه 

فضایی کشور به عنوان اولین قربانی در مذاکرات برجام یاد می شود.
*آینده نزدیک فعالیت های فضایی را چگونه ارزیابی می کنید؟
ســازمان فضایی از ابتدای دولت یازدهم به دنبــال خرید ماهواره از 
فرانسوی ها رفت که بی نتیجه ماند و اکنون با روس ها برای خرید ماهواره 
مذاکره می کنند. امســال رهبری از دولت خواســتند که در حوزه فضایی 
گزارش دهند و در برنامه ششم توسعه نیز تاکید بر تقویت حوزه فضا کرده اند. 

از این رو به نظر می رسد جهشی دوباره در فعالیت های فضایی ایجاد شود.
از بین ماهواره های بر زمین مانده، آقای دکتر بهرامی رئیس ســازمان 
فضایی ایران وعده دادند که تا پایان سال حتماً یک پرتاب خواهند داشت. 
هزینه بالای پرتاب ماهواره و بودجه محدود اختصاص یافته به برنامه فضایی 

عملا سازمان فضایی را با چالش مواجه کرده است.
به دلیل وقفه در فعالیت های فضایی، تعدادی از متخصصان فضایی کشور 
جذب برنامه های فضایی امارات و قطر شــده یا به آمریکا و کانادا رفته اند. 
امارات برنامه گردشــگری فضایی تا سال ۲۰۲5 را در دستورکار دارد و با 
حقوق های کلان متخصصان فضایی ایرانی را دعوت به همکاری می کند.

* توان فضایی ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟
هرچند ما تاکنون ماهواره عملیاتی مخابراتی یا سنجشی نساخته ایم 
اما در ســاخت ماهواره های تحقیقاتی به توانمندی های خوبی دست پیدا 
کرده ایم. نیروی انســانی متخصص و جوان و نخبه ما یک مزیت است که 

موقعیت ما را نســبت به همسایگانی چون پاکستان و ترکیه متمایز کرده 
اســت و زیر ساخت ها و آزمایشگاه های خوبی در حوزه فضایی ایجاد شده 
اســت. بنابراین اگر اراده ملی و اعتقادی در دولت به برنامه فضایی وجود 
داشته باشد حتما می توانیم در یک بازه زمانی کوتاه به ساخت ماهواره های 
عملیاتی از جمله سنجشی و مخابراتی دست پیدا کنیم. متاسفانه برنامه 
فضایی ایران حدود سه سال عقب افتاده اما می تواند با شتاب مناسبی عقب 
افتادگی خود را جبران کند. امید به غربی ها و به طور خاص فرانســوی ها 
برای تامین ماهواره و مذاکرات بی حاصل با آنها بیش از ســه سال کشور 
را عقب انداخته و ســازمان فضایی امروز در حال مذاکره با روســیه برای 
ساخت ماهواره ملی به صورت مشترک است. سازمان فضایی که طبق قانون 
متولی سیاســتگذاری و برنامه ریزی برای توسعه دانش و فن آوری فضایی 
اســت امروز تبدیل به مسئول خرید ماهواره از غربی ها شده است هرچند 
که تاکنون حتی در امر خرید هم موفقیتی حاصل نشده است و این یعنی 
خســارت محض و عقب افتادگی از برنامه ملی. امروز همه به این نتیجه 
رسیده اند که باید توان فضایی کشور را یکپارچه کرد، عزم و اراده ملی را 
به کار گرفت، جوانان غیور و متخصص میهن را به کار گرفت و نیاز کشور 
در حوزه فضا را حل کرد. حتی ماهواره ای به نام مصباح که ۱۰ سال پیش 
با مشــارکت ایتالیایی ها ساخته شد تاکنون روی زمین مانده هنوز پرتاب 

نشده و اکنون دیگر فناوری آن قدیمی شده است.
* صنعت فضایی چه صرفه اقتصادی برای ایران دارد؟

فقط ســاخت ماهواره را اگر بخواهیم در نظر بگیریم با قیمت کمتر از 
یک پنجم جهانی امکان ساخت ماهواره های تحقیقاتی و سنجشی و حتی 
مخابراتــی را داریم امــا ارزش اصلی اقتصادی تکنولوژی فضایی در حوزه 
خدمات فضایی در کشــاورزی، پزشکی، محیط زیست، ناوبری، مدیریت 
بحران و مخابرات و بانک و هزاران کاربرد دیگر است که به خوبی با تکیه بر 
خیل نیروهای تحصیلکرده و متخصص خودمان می توانیم به آن دست یابیم. 
* ایراد اصلی در فعالیت های فضایی ایران را در کجا می بینید 

و پیشنهاد اصلاح چیست؟
بودجه تحقیقاتی پژوهشگاه فضایی عمدتا از محل درآمدها دیده شده 
که این درست نیست. باید بر اساس برنامه و پروژه های مصوب شورای عالی 
فضایی بودجه مناسب آن هم در اختیارحوزه تحقیقات فضایی قرار گیرد 

و دولت مشتری خدمات فضایی بشود تا حوزه فضایی به بالندگی برسد.
نگاه دولت به فعالیت های اقتصادی در بخش فضا نگاهی غیر منطبق 
بر واقعیات است. اگر در آمریکا و اروپا امروز شاهد فعالیت های اقتصادی در 

زمینه خدمات و کاربرد های فضایی هستیم حاصل 5۰ سال سرمایه گذاری 
دولت ها و تجربه در این مســیر است در صورتی که ما هنوز در ابتدای راه 

هستیم و این بخش نیاز به مساعدت و اراده جدی دولت دارد.
ســازمان فضایی باید یک آژانس ملی و بیــن قوایی، زیر نظر دو قوه 
مجریه و مقننه باشد تا تغییر و تحولات سیاسی و تغییر دولت ها تاثیری 
بر برنامه های آن نداشــته باشــد. اگر بار دیگر ساختار سازمان فضایی در 
کشور منسجم شده و حداقل به مدل قبل از سال ۹۲ برگردد و منابع لازم 
بار دیگر تخصیص داده شود، می توانیم به اهداف قبلی دست پیدا کنیم و 
البته علی رغم تأخیر چند ساله، این بار نرخ رشد سریع تر از قبل خواهد بود.
کارشناســان امر و گزارش مرکز پژوهش ها از وضعیت صنعت فضایی 
در کشور تایید می کنند که سند جامع توسعه هوافضا مصوب شورای عالی 
انقلاب فرهنگی سند کاملی برای راهبرد فضا در کشور است و بهتر است 

حرکت طبق سند انجام شود.

* امید به غربی ها و به طور خاص فرانسوی ها برای 
تامین ماهواره و مذاکرات بی حاصل با آنها بیش 
از سه سال کشور را عقب انداخته است. سازمان 

فضایی که طبق قانون متولی سیاستگذاری و 
برنامه ریزی برای توسعه دانش و فن آوری فضایی 

است امروز تبدیل به مسئول خرید ماهواره از غربی 
ها شده است هرچند که تاکنون حتی در امر خرید 

هم موفقیتی حاصل نشده است و این یعنی خسارت 
محض و عقب افتادگی از برنامه ملی. 

* محسن شاطرزاده 
عضو هیئت علمی پژوهشگاه فضایی:

به دلیل وقفه در فعالیت های فضایی، تعدادی از 
متخصصان فضایی کشور جذب برنامه های فضایی 

امارات و قطر شده یا به آمریکا و کانادا رفته اند. 
امارات برنامه گردشگری فضایی تا سال 2025 را 

در دستورکار دارد و با حقوق های کلان متخصصان 
فضایی ایرانی را دعوت به همکاری می کند.

 نیاز درختان به تنفس مصنوعی

۳۰سالدیگرجنگلازشمالایرانحذفمیشود!

ایران 2 نقطه از 3 نقطه مداری در فضا را از دست داد

برنامه فضایی کشور نخستین قربانی برجام


